
چابهار، نقطه اتصال بازارهای جهان به یدیر است

چابهار تایمز/ تهمینه انصاری: منطقه آزاد چابهار در منطقه جنوب شرق کشور قرار دارد. منطقهای که تنها بندر اقیانوس ایران در آن
قرار دارد. اهمیت این منطقه زمان آشار مشود که ایران در بحث تجارت و در راستای ارتقای وضعیت خود از طریق این منطقه
اقدام کند. این منطقه پیدا کردن موقعیت نهای خود با چالشهای بسیاری مواجه بوده و هست اما گفته مشود که در حال حاضر فصل
چابهار فرا رسیده است. با عبدالرحیم کردی، مدیرعامل منطقه آزاد چابهار درباره افق پیش روی این منطقه و چالشهای که در مسیر

رسیدن به آنچه از آن انتظار مرود گفتوگو شده که در ادامه مخوانید:

 

 

زمان که نام منطقه آزاد مطرح مشود اکثر مردم عام منطقه آزاد کیش و قشم را به یاد مآورند. چرا عنوان منطقه آزاد کمتر کس را  به

یاد منطقه آزاد چابهار م اندازد؟

در حال حاضر منطقه آزاد چابهار ی از جدیترین مناطق آزاد در کشور است. اینه شاید از بین مردم عادی کمتر کس منطقه آزاد

چابهار را بشناسد گ، شاید به دلیل جذابیتهای گردشری در منطقه آزاد کیش و قشم وجود دارد و ماموریتهای گردشری در

چابهار به دلایل بسیاری که بخش از آن به دلیل بعد مسافت و یا نبود زیرساختهای مسافرت  و یا اقامت در این بندر است، کمتر مورد

توجه قرار گرفته است مسئلهای که در حال حاضر با برگشت چابهار به ماموریت اصل خود در  محافل بینالملل، تخصص و سرمایه

گذاری، چابهار در جایاه اول در بین مناطق آزاد تجاری است. 

با توجه به اینه چین شری تجاری ایران است و با استناد به تفاهم نامه ۲۵  ساله و حت ورود ایران به گروه شانهای تجارت ایران

با این کشور وارد فصل تازهای شده است، نقش بندر چابهار را برای ارتباط بین ایران و چین چطور ارزیاب مکنید؟ 

  اگر به تاری ایران رجوع کنیم، زمان قبل از اینه صاحب نفت باشیم، همیشه در اسناد متون تاریخ مبینید نقشه ایران ی نقش

لجستی بوده و ایران ارتباطات گستردهای داشته است.تغییرات که در حوزه پیشرفت تنولوژی و بعد از انقلاب صنعت اتفاق افتاد و

و هزینههای حمل و نقل را به سمت دسترس نولوژی وجود داشت رقابت از بخش لجستیکه به اطلاعات و دانش و ت هایدسترس

به بازارها، صاحبان تنولوژی و مواد اولیه منحرف کرد تا در دو سه دهه گذشته که دوباره ماجرا تغییر کرد به سمت لجستی. تصویری

که امروز از چابهار به عنوان دروازه ورودی وجود دارد این است که ایران بحث لجستی را به عنوان ویژگ بارز قبل از نفت و گاز و

مناب طبیع داشته و دوباره این ویژگ به این کشور برگشته و به همین دلیل در دو دهه گذشته و تغییر آرایش که در منطقه خاورمیانه

وجود دارد باعث شده ارتباطات که در شمال و جنوب ایران از جمله کریدورهای که در حال حاضر درباره آن ها صحبت م شود و

اتصالات که از پایین به بالا برقرار میند، همه این بهترین و مهمترین مسیرها از ایران بذرد و دروازه ورودش در ایران هم چابهار

است. به همین دلیل است که این روزها گفتوگو در مورد چابهار تقریباً در همه محافل بینالملل هست و بخش عمدهای بازار مواد

ل گرفته و این وزنشود و این به اعتقاد من به دلیل تغییر آرایش است که در اقتصاد منطقه شاولیه و بازار مصرف از چابهار تامین م

که عوامل و نهادههای تولید در قیمت تمام شده کالا پیدا کردند به نف چابهار است و ما را به این مساله مرساند که امروز فصل چابهار



فرا رسیده است.

همه این مواردی که به آن اشاره کردید از قبل هم در کشور وجود داشته اما چرا در حال حاضر به این مسئله رسیدهایم که فصل چابهار

فرا رسیده است؟

در دو دهه گذشته وقت دو کالا با یدیر رقابت مکردند بخش عمده از حاشیههای سود آنها بر سر تنولوژی بود کالای که

تنولوژی بهتری داشت مدع م شد که من رقیب ندارم. در بعض از صنای این رقابت در حوزه دسترس به مواد اولیه بود هر جای که

دسترس به مواد اولیه آسانتر بود تولید هم طبیعتاً به راحت انجام مشد. امروز با تحولات که در حوزه حمل و نقل  خصوصاً حمل و

شوند،  مواد اولیه را با قیمتکه از برزیل وارد دریای عمان م های ۴۰۰ هزار تنل گرفته،  به عنوان مثال کشتش نقل دریای

پایینتر به ما مفروشند که نشان مدهد این فضای رقابت از بین رفته است اما همچنان دو مسئله وجود دارد که نتوانستند برای فضای

رقابت برای آن راه حل پیدا کند ی هزینه حمل و نقل کالا و ی زمان. 

در نهایت کس برنده این رقابت تولید کالا مشود که بتواند دو پارامتر هزینه و زمان را به حداقل ممن برساند. با توجه به تصویری که

ما از قیمت تمام شده کالا و زمان مصرف شده داریم به این نتیجه مرسیم که در حال حاضر فصل، فصل چابهار است.

چرا با وجود بنادر تجاری دیری مثل ابوظب که مثل چابهار محدودهای از جمله تحریم  ندارند  برای بارگیری یا حضور کشت های

بازرگانان و تجار انتخاب نم شوند؟

از دو منظر متوان این مسئله را مورد بررس قرار داد ی اینه بندرهای مثل دب یا ابوظب که در جنوب دریای عمان قرار دارند،

نمتوانند رقبای جدی برای بنادر شمال دریای عمان و خلی فارس باشند دلیل این مسئله هم پسکرانهها و دسترسهای است که به

بازارها دارند. اگر بخواهیم چابهار را با بنادر شمال دریای عمان و خلی فارس مقایسه کنیم باید به خاطرمان بیاوریم که تا چند سال

گذشته ما شرایط بحران در شمال دریای عمان و خلی فارس داشتیم تا اندازهای که حت با وجود فعالیت تمام صاحبان مشاغل

سرمایه و صاحبان بنادر اگر شرایط بحران در این منطقه حاکم مشد باعث مشد تا تمام فعالیتهای این بنادر متوقف شود، در

صورت که این تهدید و این شرایط بحران برای ی بندر اقیانوس مثل چابهار وجود نخواهد داشت. بنابراین چابهار به عنوان تنها بندر

اقیانوس ایران و دروازه ورود به اقتصاد ایران حم ی اتصال را برای همه بازارهای پسکرانهای ایران به بقیه دنیا دارد.

تا چه اندازه چابهار برای این ماموریت آماده است؟

 دو بخش به حوزه زیرساختها یا نیازمندیهای آمادگ چابهار برای حضور در ی همچین رقابت بین الملل نیاز داشتیم. بخش اول

زیرساختهای پشتیبان یا خارج از خود چابهار هست که به زیرساختهای حمل و نقل بر مگردد از جمله جاده، ریل و بندر که

خوشبختانه اتفاقات خیل خوب در بندر اتفاق افتاده است؛ فاز اول به بهرهبرداری رسیده و آمادگ پذیرش کشت دارد محدودیت هم

برای تجهیزات تخلیه و بارگیری وجود ندارد. بخش ریل موضوع مهم است که چابهار به زاهدان باید اتصال داداه مشد که با وجود

شرایط نامساعد اقتصادی که در اثر تحریمها بود، شرایط اقتصادی را قدری ناپایدار کرد و سرعت این پروژه کم شد. پروژه امسال باید

به بهرهبرداری م رسید با این حال برنامه ما این است که تا  ی سال و نیم آینده یعن پایان ۱۴۰۱ اتصال چابهار به شبه سراسری

ریل را برقرار کنیم. از آن طرف زیرساخت دیری که  برای توسعه در چابهار مورد نیاز بود، برنامهریزی گاز و انتقال گاز از ایران بود که



تا امروز جزو پروژههای است که پیشرفت فیزی بسیار مناسب دارد و به اعتقاد من تا قبل از پایان سال متوان ۱۴۰۰ به پایان خواهد

رسید. 

بخش دوم نیازمندیهای چابهار این بود که سرمایهگذاران به فضا و بستری نیازمند بودند که بتوانند ورود پیدا کنند و به شرایط مناسب

برای استقرار پیدا کنند.  چابهار با ی تبعیض تاریخ مواجه بود که به ی محدودیت و عامل ضد توسعه برای این منطقه تبدیل شده

بود. جانمای اولیه که برای منطقه آزاد چابهار شل گرفته بود خیل به توسعه این منطقه کم نمکرد. ی منطقه ۱۴ هزار هتاری

را نزدی به شهر چابهار به عنوان منطقه آزاد در نظر گرفته بودند که برای توسعه هی مرزی از جمله مرز هوای زمین و دریای نداشت 

درحال که ذات منطقه آزاد با تمام مرزهایش تعریف مشد.  یسری فعالیتهای بازرگان در این منطقه انجام مشد که سودآوری

این صنای همزمان شده بود. تمام پتروشیم ران، طرح های فولاد و صناینداشت و همه اینها با اینطرح توسعه سواحل م چندان

محدود به این پهنه ۱۴ هزار هتاری بود که با توجه به نرانهای محیط زیست و تبعات زیست محیط خیل به نظر تاثیرگذار

نمرسید.

راهاری که برای این موضوع در نظر گرفتید، چه بود؟

برای مقابله با این تعارضها مادر سال ۹۸  بعد از پییریهای ۱۵ تا ۱۶ ساله که از زمان آغاز به کار منطقه آزاد چابهار بود، الحاق

بنادر و طرح توسعه محدوده منطقه آزاد چابهار را به تصویب مجلس رساندیم و ابلاغ کردیم.  ما طرح جام پهنه ۸۲ هزار هتاری

چابهار را  با همه الزامات که در اسناد بالادست و اقتضائات بینالملل بود، تهیه کردیم.  چشم اندازی که ما از این طرح تا سال ۲۰۴۰

ی به بیش از ۲ میلیون جمعیت در خود دارد و در افق طرح یعن است که نزدی پایتخت دریای برنامهریزی کردهایم ایجاد ی

بازه ۵۰ ساله چابهار ی جمعیت ۵ میلیون را در خود جای خواهد داد. چابهار به مرکز تجارت منطقه تبدیل خواهد شد و

اتصال بازارهای شمال به جنوب و شرق به غرب را در دستور کار خود خواهد داشت.

تحریمها تا چه اندازه بر این منطقه و فعالیت اقتصادی آنها تاثیر داشتهاند؟

اگر با نقصها و چالشهای مواجه مشویم و حضور کم رنتری از فعالیت بندر مبینیم به این دلیل است که زنجیره خدمات ما

کامل نیست. باری که به بندر چابهار مرسد، قصد ماندن در این بندر را ندارد و برای این بار زمان و هزینه مهم است. بارهای سیاس و

بارهای که به محدودیتهای تحریم توجه مکنند در اقتصاد دنیا خیل بارهای زیادی نیستند و صاحبان کالا و تجارت کنندههای

بزرگ به قیمتهای تمام شده خودشان ناه مکنند. مثلا میتوانید باری را از چابهار به روسیه برسانید و همین بار اگر از مسیر

جایزین چابهار حرکت کند حدود ۳۸ تا ۴۰ روز زمان مبرد اما از طریق چابهار ۱۴ تا ۱۸ روز زمان مبرد پس طبیع است که این

بار هی وقت از مسیر متعارف خودش نخواهد رفت. پیش شرطش هم این است که از طریق راهآهن چابهار را به انزل وصل کنیم. بدون

تردید اگر این اتصال ریل برقرار شود، قیمت و زمان حمل کالا با سایر بنادر قابل مقایسه نخواهد بود. اگر این زنجیره خدمات را کامل

کنیم، هزینه های تحریم را بالا بردهایم. شد. چون تصویب قانون ی موضوع است و اجرای کردن آن و عملیات نمودن آن موضوع

دیری است.ضعف ادراک در اجرای کردن قانون وجود دارد،ی نوع مناسبات فسادآمیز وجود دارد که این موضوع را نمیشود انار

کرد که هر طرح خوب بخواهد اجراشود آن را خنث مکند.بازارهای تهران پر از یخچال های ساید بای ساید کره ای است این ها از

کجا آمده اند؟ ا ین مناسبات فساد از هر قانون که تصویب شود جلوگیری میند.به این صورت که قانون تصویب شده است اما

قاچاقچیان این قانون را نادید مگیرند.دولت باید در درجه اول این مشل را حل کند که بخش مهم از فساد جلوگیری شود.


